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ابهام در آراي مردمي جشنواره فيلم فجر 
افزايش سينماهاي مردمي »فجر« صدمه اي به اكران عمومي آثار نمي زند!

مبهم ب�ودن آراي مردمي از نكات منفي جش�نواره س�ي و نهم 
فج�ر اس�ت و تاكن�ون صرف�اً تع�داد مش�اركت كنندگان در 
آراي مردمي فيلم ها اعلام ش�ده اس�ت، نه كيفي�ت اين آمار. 
 مدير روابط عمومي جشنواره فجر در پاسخ به انتقادها درباره كیفیت 
آمار اين اين دوره گفته اس��ت: »آراي مردمي« از طريق بلیت فروشي 
انجام مي ش��ود، به اين صورت كه وقتي بلیت خريداري شد، كدي به 
خريدار ارسال مي شود كه با رجوع به سینماها و تحويل آن به گیشه، 
بلیت صادر شده و بعد از اينكه ثابت مي شود شخصي كه بلیت را خريده 
در سالن حضور داشته و به تماشاي فیلم نشسته، لینكي براي تماشاگر 
ارسال مي شود كه تا پايان روز مهلت هست كه از طريق آن لینك، رأي 
خود را ثبت كند. اين آرا و بالا بودن رأي ها نشان از برتري يك فیلم بر 
ديگري ندارد. كیفیت رأي ها مشخص نیست و ممكن است تعداد آراي 
بد براي يك فیلم بیشتر از تعداد آراي خوبش باشد. تعداد نهايي و كیفي 
آرا در روز اختتامیه اعلام خواهد ش��د.  تا پاي��ان روز جمعه 1۷بهمن 
همچنان سه فیلم »شیش��لیك«، »بي همه  چیز« و »ابلق« پیشتاز 

آراي مردمي و در آراي پرفروش ترين ها، همین س��ه فیلم بوده اند، با 
اين تفاوت كه ابلق با بي همه چیز جابه جا شده است. 

در اين ارتباط رئیس اتحاديه تهیه كنندگان سینماي ايران تأكید كرد: 
افزايش سالن هاي سینمايي براي اكران مردمي فیلم هاي اين دوره از 

جشنواره فیلم فجر، صدمه اي به اكران عمومي فیلم ها نخواهد زد. 
غلامرضا موسوي درباره اكران مردمي فیلم هاي حاضر در سي و نهمین 
جشنواره فیلم فجر به مهر گفت: امسال با توجه به اجراي پروتكل هاي 
بهداشتي وزارت بهداشت و شیوه نامه هايي كه ارائه شده است، حداكثر 
تعداد تماشاچیاني كه مي توانند فیلم را در يك سالن ببینند 30درصد 
ظرفیت آن سالن است، يعني در حقیقت هر سه سانس مي شود يك 
س��انس كامل، بنابراين نماي��ش فیلم در شهرس��تان ها مانند تهران 
است، يعني همانطور كه در تهران تعداد سالن ها اضافه شده اما تعداد 
تماشاچیان همان روال سابق را دارند، در شهرستان ها نیز همین گونه 
است. وي ادامه داد: در شهرستان ها نیز تعداد سالن ها به خاطر شرايط 
كرونا اضافه شده و بر اساس شیوه نامه هاي منتشر شده دفتر جشنواره 
فیلم فجر مجبور به رعايت اين پروتكل هاست، به همین جهت درست 
است كه تعداد سینماها افزايش پیدا كرده اما در مجموع تعداد كساني 
كه مي توانند در جشنواره فیلم ببینند، در همان مقیاس سابق هستند و 
از افزايش سینماها براي رعايت پروتكل هاي بهداشتي استفاده مي شود، 

به همین دلیل اين اكران ها صدمه اي به اكران عمومي نمي زند. 
آقاي انتظامي دستور داده اس��ت تمامی فروش بلیت ها از طريق 
»سمفا« باشد، در چنین شرايطي سالن ها بسته به استقبال مردم 
نمي توانند بلیت بفروشند، با توجه به اين دستور مخاطبان بايد از 

اين طريق بلیت خريداري كنند.

پرداخت استاندارد »مامان«

 ترور شهيد هسته اي
 موضوع نمايش»روز آرميتا« شد

»روز آرميت�ا« ك�ه ب�ا مضم�ون ت�رور ش�هيد داري�وش 
رضايي ن�ژاد ب�ه صحن�ه م�ي رود، ويژگي ه�اي اين ش�هيد 
هس�ته اي را به دور از فضايي كليش�ه اي به تصوير مي كشد. 
فاطمه رادمنش نويس��نده نماي��ش »روز آرمیت��ا« كه در بخش 
خیاباني جش��نواره تئاتر فجر به صحنه م��ي رود، درباره مضمون 
اين اثر نمايشي به مهر گفت: نمايش »روز آرمیتا« با موضوع ترور 
شهداي انرژي هسته اي به سفارش جشنواره تئاتر فجر تولید شده 
است. من و همس��رم علي محمد رادمنش به  عنوان كارگردان اثر 
علاقه مند بوديم در اين زمینه نمايشي را تولید كنیم اما فرصتش 
برايمان پیش نمي آمد تا اينكه بالاخره در اين دوره از جشنواره اين 

امكان نصیبمان شد. 
وي ادامه داد: اين نمايش همانطور كه از نامش پیداس��ت درباره 
آرمیتا دختر شهید رضايي نژاد است اما در اصل به موضوع ترور پدر 
او يعني داريوش رضايي نژاد مي پردازد. در كنار اين موضوع نمايش 
به فوايد انرژي هسته اي و تأثیرش در پزشكي هسته اي و نقشي كه 
در كمك به بیماران دارد نیز اشاره دارد، البته بخش دراماتیك و 
تأثیرگذار نمايش به چگونگي ترور شهید رضايي نژاد و تأثیري كه 

بر آرمیتا و همسر شهید گذاشته است، اختصاص دارد. 
رادمنش درباره راهكارهايي كه براي كلیش��ه اي نش��دن روايت 
نمايش و تأثیرگذار بودن اث��ر در پیش گرفته اس��ت، بیان كرد: 
براي نگارش نمايشنامه ابتدا بايد قصه اي دلچسب و جذاب را كه 
قابلیت نمايشي شدن داشته باشد، انتخاب كرد. در اين نمايش نیز 
نمايشنامه از بستر رويدادهاي واقعي شكل گرفته است كه در كنار 
داستان اصلي ما قصه ديگري را هم روايت مي كنیم كه مربوط به 

كمك و حمايت هاي اين شهید از كودكان مبتلا به سرطان است و 
اينكه پزشكي هسته اي تا چه اندازه مي تواند در درمان اين بیماران 
مؤثر باشد. در اين نمايش با وجه انساني و جهاني شهید رضايي نژاد 

به دور از شعار و فضاي كلیشه اي آشنا مي شويم. 
وي افزود: مسئله ديگر تفاوت تماشاگران نمايش هاي خیاباني با 
نمايش هاي صحنه اي است، چون مخاطب نمايش هاي خیاباني 
مي توان��د از صنوف مختلف باش��د و از هنرمندان و تماش��اگران 
حرفه اي تئاتر و دانشجويان تا كارگرها و كارمندها و كسبه و افراد 
عبوري را در بر مي گیرد، از اين رو م��ا بايد به نحوي كار كنیم كه 
اجرايمان هم هنرمندانه باشد، هم قصه اي ساده و دراماتیك را به 

تصوير بكشد. 
رادمنش در پايان صحبت هايش درباره زمان اجراي نمايش گفت: 
مدت زمان نمايش »روز آرمیتا« 25 دقیقه است كه امروز در مقابل 
تالار وحدت اجرا مي شود، البته دو اجرا خواهیم داشت كه مقابل 

تالار وحدت و ايوان انتظار متروی ولیع صر)عج( خواهد بود.

»منصور« قهرماني از دل ارتش
 محسن قصابيان بازيگر نقش شهيد ستاري: وقتي قرار است درباره يك قهرمان معاصر فيلم بسازيم

بازيگري آن پيچيده مي شود، چون افرادي هستند كه او را ديده اند و خلقياتش را مي شناسند
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  علي موحد
»منص�ور« عن�وان يك�ي از آث�ار حاضر در 
جشنواره س�ي ونهم فجر اس�ت كه سازمان 
رسانه اي »اوج« آن را با موضوع شهيد ستاري 
از فرماندهان نيروي هوايي ارتش ساخته است. 
س��یاوش س��رمدي، كارگردان فیلم منصور در 
نشست رسانه اي اين فیلم سینمايي كه در سالن 
رس��انه جش��نواره فیلم فجر برگزار شد، گفت: 
»منصور« ابتدا قرار بود مس��تند باشد و درباره 
شهید س��تاري هم نبود، بلكه پیرامون مهندس 
ثنايي بود اما چون منابع تصويري و مستند وجود 
نداشت، امكان س��اختش نبود. برايم جالب بود 
كه اين بچه ها در سال 65 موفق شده بودند يك 

هواپیماي اف5 را كپي كنند. 
وي كه پیش تر مستندهاي مشهوري را ساخته 
است، افزود: براي ساخت اثر سینمايي، احساس 
ك��ردم قصه مهن��دس ثنايي جذابی��ت ندارد و 
مسائل بیروني و شخصیت شهید ستاري جذابیت 
بیش��تري دارد. س��رمدي عنوان كرد: اين فیلم 
هزارو۷00 كات دارد اما همه لحظات اكشن در 
لانگ شات  است. ما حتي اسلوموشن نداشتیم، 
چون تلاش نكرديم مخاطب را احساساتي كنیم، 

بلكه مي خواستیم قهرمان فیلم باورپذير شود. 
  موسيقي موضع فيلمساز را لو مي دهد!

اين فیلمس��از ادامه داد: يك اصل در س��اخت 
مس��تند داريم و آن اين اس��ت كه »موسیقي« 
موضع فیلمس��از را لو مي دهد، بنابراين حداقل 
استفاده را كردم و اگر تجربه الان را داشتم، در آن 

دو سكانس هم استفاده نمي كردم. 
قصد ساخت سريال »منصور« را ندارم. پارسال 
يك تدوينگر برجس��ته س��ینماي ايران، اين 
فیلم را تدوين كرد و فیلم بسیار بدي شد. من 
از س��رمايه گذار اجازه گرفتم فیل��م را مجدداً 
تدوين كنم و چون نتیجه كار بهتر ش��د، اين 
انتخاب شد. فكر نمي كنم فیلم طولاني باشد.  
اين كارگردان گفت: بازيگران ما، بزرگان تئاتر 
هستند اما ما در اين فیلم مي خواستیم شديد 
بودن بازي بازيگر ديده نش��ود ت��ا به زندگي 

واقعي نزديك تر شود. 
كارگردان »منصور« افزود: ۷0درصد فیلم تخیل 
يا دراماتیزه شده است. درگیري نیروي هوايي و 

دولت هم بوده، اما نه به اين شكل. 
   پيچيدگي هاي نقش شهيد ستاري 

 در بخش ديگري از اين نشست محسن قصابیان 

بازيگر نقش شهید ستاري گفت: وقتي قرار است 
درباره يك قهرمان معاصر فیلم بسازيم، بازيگري 
آن پیچیده مي شود چون افرادي هستند كه او را 

ديده اند و خلقیاتش را مي شناسند. 
وي افزود: در 90درصد سكانس ها خود تیمسار 
ستاري حضور داش��ت. من منزل پدري شهید 
ستاري رفتم تا فضا برايم ملموس تر شود و فیلم ها 

و صداهاي ايشان را بررسي كردم. 
قصابیان گفت: فیلم را با خانواده تیمسار نديدم 
اما آقاي سورنا ستاري دو بار حین فیلمبرداري 

سر صحنه حاضر شدند. 
   كياني: نقش همسر شهيد را كليشه اي 

بازي نكردم
لیندا كیاني بازيگر نقش همسر تیمسار ستاري 
گفت: عض��و كوچك��ي در اين فیلم ب��ودم و با 
راهنمايي هاي آقاي س��رمدي تصمیم گرفتیم 
شخصیت همسر تیمسار ستاري را متفاوت تر 
بازي كنی��م و المان هاي كلیش��ه اي را حذف 
كرديم تا يك زن خیلي معمولي مانند باقي زنان 
را بازي كنم.  علیرضا زماني نس��ب بازيگر نقش 
سرهنگ غلامپور گفت: من 20سال تلاش كردم 
بازي كنم، اما در اين فیلم بازي خاصي نكردم و 
بیشتر ديده شد. سیدجواد هاشمي ديگر بازيگر 
فیلم گفت: ش��ناخت دقیقي از شهید ستاري 
نداشتم و در جريان فیلم با رواني و سادگي و در 
عین حال نزديك بودن به روايت تاريخي مواجه 
شدم و از آن لذت بردم، البته شخصیتي كه بازي 
كردم هم استناد تاريخي داشت اما فكر مي كنم 

خود فیلم مهم تر بود. 
مجید گرجیان مدير فیلمبرداري گفت: اين فیلم 
دودوربینه تصويربرداري شد و كل فیلم دوربین 
روي دست است. اين سلیقه ما براي تصوير كردن 

قصه بود، نه الزاماً مستند جلوه دادن فیلم. 
وي درباره جذابیت هاي فیلمبرداري »منصور« 
گفت: تا به حال فیلمي به اين ابعاد در س��ینما 
كار نك��رده بودم. تم��ام تلاش ما اي��ن بود كه 

فیلمبرداري خیلي ديده نشود. 
   ساخت مدل 3 بعدي كامپيوتري 

در ادام��ه محم��د ب��رادران، مدي��ر جلوه هاي 
ويژه بص��ري فیلم ه��م گفت: بخ��ش زيادي از 
هواپیماهايي كه در فیلم وجود دارد، شبیه سازي 

سه بعدي است و سه ماه زمان برد. 
وي افزود: سال 65 كه هواپیماي آذرخش ساخته 
مي شود، فیلمي از آن ساخته نمي شود و كلًا دو 
عكس از آن موجود است، به همین دلیل ما كل 
هواپیماي آذرخ��ش را به ص��ورت كامپیوتري 

ساختیم. 
باب��ك كريمي طاري ط��راح صحن��ه فیلم هم 
عنوان كرد: غیر از شبیه كردن فیلم به دهه 60، 

فضاسازي هنري هم برايمان مهم بود. 
در ادامه مهدي مط��رح مديرتولید »منصور« 
گف��ت: س��رمايه گذار فیل��م س��ازمان هنري 
رسانه اي اوج- متعلق به سپاه- است اما فیلمي 
درباره ارتش ساخته و اين بسیار جالب است. 
گاهي درب��اره نفوذ صحبت مي ش��ود اما نماد 
عیني آن را در ش��خصیت هاي حشمت زاده و 

لقمان مي بینیم. 
وي ادامه داد: ش��هادت يكي از خلبانان نیروي 
هوايي ارتش، شهادت شهید سلیماني و وقايع 
آبان حی��ن كار رخ داد و مي توانس��ت فیلم را 
تحت الشعاع قرار دهد، اما اوج و ارتش تا پايان 

كار ادامه دادند. 
مطهر گفت: آقاي سورنا س��تاري مي توانستند 
فیلم را ببینند اما به تی��م تولید اعتماد كردند و 

دست ما را باز گذاشتند. 
محسن قصابیان در يك گفت وگو در پاسخ به اين 
سؤال كه شما بیشتر به عنوان چهره تلويزيوني و 
تئاتري شناخته مي شويد، چه شد به تیم تولید 
فیلم سینمايي »منصور« پیوستید؟ به مهر گفت: 
زندگي من تئاتر است و سال هاس��ت تئاتر كار 
كرده ام و هنوز هم كار مي كنم. سريال و فیلم هايي 
را براي تلويزيون كار كرده ام، البته واقعیت اين 
است كه از سال 80 بازي در پروژه هاي مختلف را 
كم كردم چراكه سعي كردم در هر كاري حضور 
نداشته باشم و بیشتر به س��مت كارهايي بروم 
كه آن را دوست دارم، بعد از »تفنگ سرپر« نیز 
ديگر سريال بازي نكردم، شايد يكي از دلايل اين 
مسئله اين بود كه به س��مت نگارش فیلمنامه، 
كارگردان��ي و تهیه كنندگي رفتم. اي��ن را بايد 
بگويم كه »منصور« فیلمي است كه بسیار مبتني 
بر يك شخصیت محوري اس��ت و آن شخصیت 
يك ش��خصیت واقعي در تاريخ معاصر است كه 
همین مس��ئله كار را براي بازيگر و ديگر عوامل 

سخت مي كند. 
يك روز كیومرث مرادي به من زنگ زد و گفت 
يك پروژه اي در حال انجام است كه كارگرداني 
آن را س��یاوش س��رمدي برعهده دارد، البته 
من آن زمان آقاي س��رمدي را نمي شناختم. 
فیلمنامه براي من ارسال ش��د و از آن خوشم 
آمد. قراري گذاش��ته ش��د و در نهايت متوجه 
شدم جلیل ش��عباني به عنوان تهیه كننده در 
اين پروژه حضور دارد، در واقع ما هر دو در يك 
دوره تحصیل كرده بوديم. من اين كار را با توجه 
به اينكه مي دانس��تم كار سختي است دوست 

داشتم و بازي در آن را پذيرفتم.

در ۹۰درص��د س��كانس ها خ��ود 
تيمسار ستاري حضور داشت. من 
منزل پدري شهيد ستاري رفتم تا 
فضا برايم ملموس تر شود و فيلم ها 
و صداهاي ايشان را بررسي كردم

   سینما

   موسیقي

   افشين عليار
»مامان« اولین ساخته آرش انیسي اثري است كه فارغ از 
هر حاش��یه پردازي در متن و فرم اجرا مي تواند به راحتي 
قصه گويي كند و اين مهم ترين حُسن فیلم است. با اثري 
مواجهیم كه فیلمس��ازش از دنیاي مستند و تدوين آمده 
است، به همین جهت توانسته فیلمنامه رئال با بهره گیري 
از اصول درام بسازد و فارغ از اينكه بخواهد در فرم غلو كند، 
مخاطب را با داستان جلو بیاورد. اساساً فیلم ساختن درباره 
خانواده و مهم تر درباره مادر كار س��اده اي نیست اما فیلم 
مامان فیلمنامه كاملي دارد. فیلمساز خانواده را مي شناسد، 
مسئله اش خانواده است و همین مسئله باعث شده تمامي 

شخصیت هاي فیلم باورپذير باشند.
از سوي ديگر شخصیت مادر ضدكلیشه هاي مرسوم است، 
به طوري كه با مادري طرف هس��تیم ك��ه گاهي مهربان 
اس��ت، گاهي غر مي زند و گاهي خاس��تگاه مهر و محبت 
او گمشده اي حرص دربیار و گاه ناآرام است. مادر به هیچ 

كدام از مادرهاي سینماي ايران شبیه نیست. 
نگاه فیلمساز به مادر به شدت موشكافانه و دروني است و 
توانس��ته ابعاد و روحیات مادر را شناسايي و مورد واكاوي 
قرار بدهد. مادر راننده تاكس��ي است، زندگي مستأجري 
دارد و جزئي از قشر پايین جامعه محسوب مي شود اما عزت 
دارد؛ مادري كه براي سه پسرش از خودگذشتگي مي كند و 

هیچ چیزي را تنها براي خودش نمي خواهد. 
نكته مهم در محور بودن مادر اس��ت و س��ه فرزندي كه 
پروبال زندگي او هس��تند و در تمامي س��كانس ها نقش 
بس��زايي دارند. مادر شديداً فرزنددوست اس��ت اما راه و 
روش محبت ورزيدن را تنها براي دقايقي بلد است و سريعاً 
با يك حرف و واكنش، تغییر جه��ت مي دهد، اين همان 
مادر رئالیستي است كه فیلمساز نخواسته از او فرشته اي 

مرسوم بسازد. 
مادر ش��كل واقع��ي از درد و رنج هاي زندگي اش اس��ت. 
اساساً در وهله نخس��ت به دلیل نام مجید برزگر در مقام 
تهیه كنندگ��ي فیلم اين گونه به نظر مي رس��د ك��ه با اثر 
هنروتجربه اي س��ركار داري��م؛ از آن فیلم هايي كه فرم را 
فداي محتوا مي كنند اما »مامان« از همان س��كانس هاي 
اول گیرايي فیلمنامه را به رخ مخاطب مي كشد. چیدمان 
عناصري كه براي معرفي كاراكترهاست به درستي رعايت 
شده، با اينكه فیلم در مس��یر مستقیم فارغ از چالش هاي 
مرس��وم جلو مي رود و اينكه گره افكني كلاس��یكي در بر 
ندارد اما گره اصلي همان بلاتكلیفي فريدون و پیمان است 

كه فكر مي كنند ب��ا فروش زمین م��ادري زندگي بهتري 
خواهند داشت. 

فیلمساز بیراهه نمي رود و وقت فیلم را تلف نمي كند، به طور 
مثال جدا شدن احمد از همسرش را ساده نشان مي دهد 
يا اينكه همسر پیمان را به فیلم اضافه نمي كند. خاستگاه 
فیلمساز خانواده است، يعني جمعي متشكل از مادر و سه 
فرزند. هدف فیلم نشان دادن رابطه مادر و فرزندي و مهم تر 

از آن نقش مادر در خانواده است. 
دوربین جاي خودش را مي شناس��د و هی��چ گاه به دنبال 
بچه ها نمي رود، تمركز دوربین روي مادر است، مادر برآيند 
سختي هايي است كه در زندگي متحمل شده و حالا در اين 
سن هم نمي تواند با سه فرزند خود رابطه صمیمي داشته 
باشد اما قصدش از ازدواج پسرهايش داشتن نوه است. اين 
پارادوكس به خوبي جواب مي دهد و اين نش��اني از عشق 
مادر به فرزندانش اس��ت اما ش��كاف نس��لي و تا حدودي 
فقر باعث ش��ده مادر خود را تنها احس��اس كند. مادري 
كه تمامي عم��رش را صرف آنها كرده در انتها از پس��رش 

رودست مي خورد. 
پايانبندي فیلم همان چیزي است كه مادر در فیلم بر زبان 
مي آورد كه اساس��اً نه س��یاه و نه ناامیدكننده است. مادر 
راحت مي شود از اين همه اتفاقات ناخوشايند و بعد از مادر 
است كه رابطه دو برادر با هم خوب مي شود و چقدر در آن 

سكانس نبود مادر احساس مي شود. 
به نظر مي رسد رؤيا افشار براي نقش مادر بهترين انتخاب 
بوده است. واكنش و ري اكشن هاي او طرز ديالوگ گفتن، 
نگاه كردن هايش و همه عناصري كه بايد در يك مادر جمع 
ش��ود در رؤيا افشار ديده مي ش��ود، نه تنها او بلكه تمامي 
بازيگران فیلم توانسته اند بازي درس��تي ارائه كنند. فیلم 
مامان براي فیلمس��ازش فراتر از انتظاري است كه از يك 

فیلم اولي داريم.

 عزت گمشده محرومان
در سينماي ايران 

چیزي كه من درباره طبق��ه محروم و مس��تضعف جامعه ايراني 
مي بینم اين اس��ت كه اين طبقه ب��ا وجود هم��ه ناملايمتي ها و 
كم لطفي مسئولان همچنان عزت دارد و با فاصله زياد باشرافت ترين 

طبقه است، اگرچه در زندگي كم دارد اما حقیر نیست... 
اما آنچه برخي فیلم هاي حاضر در جشنواره فجر از اين طبقه 
ارائه مي دهند غیرواقع��ي و ناجوانمردانه اس��ت. تنها جنبه 
حقیقي كه اين فیلم ها از اين طبقه نشان مي دهند فقر مادي 
است ولي اين آثار عجیب مايلند طبقه محروم را در وضعیت 
فقر شديد فرهنگي ترسیم كنند كه همین باعث مي شود اين 

آثار غیرصادقانه و توهین آمیز از كار دربیايند. 
هويت اصلي و حقیقي طبقه مستضعف ايراني را بايد در آثار 
فیلمسازاني چون مجید مجیدي)بچه هاي آسمان( و عباس 
كیارستمي مش��اهده كرد. معناي اين البته تكريم و تقديس 
فقر نیست، فقر براي اين طبقه قطعاً زينت نیست اما طنز تلخ 
ماجرا اين است كه همان جريان كه مسبب اين فقر است براي 
اين طبقه اشك تمساح مي ريزد و با ژست دلسوزي به دنبال 

تحقیر آن است. 
نگاه قرآن به مس��تضعفان اتفاقاً مقابل اي��ن نگاه تحقیرآمیز 
است. وعده اي كه خداوند به مس��تضعفان براي به ارث بردن 
زمین مي دهد، ناشي از قابلیتي است كه در اين طبقه وجود 
دارد؛ طبقه اي كه به رغم داشتن اس��تعدادها و ظرفیت هاي 

بسیار ضعیف نگه داشته شده اند. 
اتفاقاً و برخلاف آنچ��ه موزيانه در فیلم هاي ايراني ترس��یم 
مي شود، پاك ترين و س��الم ترين هس��تند، يعني فقر مادي 
اجازه نداده كه عزت خود را حفظ نكنند. نظام و ساختار حاكم 
بر جهان كه اغلب به دست دولتمردان لیبرال است، همواره 
كوشیده در عین عقب نگه داش��تن اين طبقه از آن تصويري 
شوم مخابره كند، گويي كه فقر اين طبقه مسئله اي ذاتي است 
و ربطي به معادلات ناعادلانه ندارد. همین نگاه سبب مي شود 

اين جريان در آثارشان به تحقیر اين طبقه دست بزند. 
سازمان سینمايي وزارت ارشاد موظف است به نحوي شايسته 
نسبت به اين رويكرد توهین آمیز واكنش نشان دهد و خدايي 
نكرده اگر به تشويق و تقدير اين آثار بپردازد، خود را در كنار 

اين آثار قرار خواهد داد. 

 گزيده شعرهاي 
سيدعلي موسوي گرمارودي منتشر شد

كانون پرورش فكري كودكان 
و نوجوانان به تازگي گزيده 
شعرهاي سيدعلي موسوي  
قال�ب  در  را  گرم�ارودي 
مجموعه اي با عنوان »گزيده 
ش�عر م�ا« منتش�ر ك�رد. 
س��یدعلي  ش��عر  گزي��ده 
ب��ا  موس��وي گرمارودي 
تصويرگري جلدِ مرتضي يزداني در 8۷صفحه براي نوجوانان 

بالاي 15سال به چاپ رسیده است. 
كانون پرورش فكري ك��ودكان و نوجوانان ب��ا بهره گیري از 
تجربیات و پیش��ینیه گرانبهاي خود درصدد برآمده اس��ت 
در اين عرصه براي نوجوانان صاحب ذوق و داراي اس��تعداد 
شاعري و نیز نوجوانان علاقه مند به شعر امروز و چه بسا طیف 
گسترده تري از دوستداران شعر، امكان برخورداري از اين آثار 
را فراهم آورد. كتاب گزيده شعر سیدعلي موسوي گرمارودي 
شامل 3۷قطعه شعر كوتاه و بلند همچون »روزهاي كودكي، 
ش��یر مس��ت، ابر و خاطره، ديگر بگو با من  اي دوست، وفاي 
رهیاري، تكیده، دستِ تهي، از سكوتِ سالیان، گُلِ خدا، پدر، 

ساقي حق، طرزِ غزل، جهان در كودكي و…« است. 
اين كتاب به انتخاب فاطمه سالاروند در قطع پالتويي، سه بار 
همزمان منتشر شده و ش��مارگان آن به ۷هزار و 500 نسخه 

رسیده است. 
.........................................................................................................

  بهاءالدين خرمشاهي
به کرونا مبتلا شد

پسر بهاءالدين خرمشاهي مي گويد: هنوز در ميزان درگيري 
ريه پدرم ب�ه ويروس كرونا تغييري ايجاد نش�ده اس�ت. 
عارف خرمش��اهي پس��ر بهاءالدين خرمش��اهي نويسنده و 
حافظ پژوه در گفت وگو با باش��گاه خبرنگاران ج��وان درباره 
آخرين وضعیت س��لامتي پدرش گفت: بنا بر گفته پزشكان 
هنوز در میزان درگیري ريه پدرم به وي��روس كرونا تغییري 
ايجاد نشده است. پزش��كان دارو هاي مورد نیاز براي درمان 
بیماري را به ايشان داده اند و تا دو، سه روز آينده میزان تأثیر 

دارو ها بر درمان بیماري مشخص مي شود.

جواد محرمي      یادداشت 

نوید پارسا      دیده بان 

امام علي)ع( :

روزه نف�س از لذت ه�اى دنيوى، 

سودمندترين روزه هاست. 

)غرر الحكم، ج 1 ص 416(

 جشنواره موسيقي فجر
مجازي برگزار مي شود

اجرا هاي سي و ششمين جشنواره 
موس�يقي فجر ۲۸ بهمن تا س�وم 
اسفندماه مجازي برگزار مي شود. 

به گزارش »ج��وان« به نقل از روابط 
عمومي سي وشش��مین جش��نواره 
موس��یقي فجر، اجراه��اي اين دوره 
جشنواره موس��یقي فجر در فضاي 

مجازي پخش مي ش��ود. با توجه به ش��رايط بیماري كرونا و محدوديت هاي 
حضور مخاطبان در سالن هاي اجراي موسیقي و به جهت همراهي با مصوبات 
س��تاد ملي كرونا، با تصمیم س��تاد سي و ششمین جش��نواره موسیقي فجر، 

اجراهاي اين دوره جشنواره مجازي پخش مي شود. 
وزير فرهنگ و ارش��اد اسلامي نیز فضاي مجازي را بس��تر مهمي براي حوزه 
موسیقي خواند و برگزاري جشنواره موس��یقي فجر در فضاي مجازي را يك 

نقطه عطف و تجربه اي در اين دوره دانست. 
بر همین اس��اس ضبط اج��راي گروه ه��اي حاضر در جش��نواره ب��ا رعايت 
دستورالعمل هاي بهداشتي براس��اس جدول زمانبندي  آغاز شده است و به 
زودي از سوي دبیرخانه جش��نواره جدول اجراهاي سي و ششمین جشنواره 
موسیقي فجر و بسترهاي پخش منتشر و معرفي خواهند شد. سي و ششمین 
جشنواره موسیقي فجر در بخش هاي رقابتي و غیررقابتي از 28 بهمن تا سوم 
اسفندماه برگزار مي شود و جايزه ترانه، جايزه موسیقي و رسانه و نشست هاي 

پژوهشي برنامه هاي ديگر اين دوره از جشنواره است.


